
R I J E Č N A D B I S K U P A F R A N J E K U H A R I C A 

O č e Biskupe, draga braćo svećenici, b r a ć o i sestre i svi pri jatel j i ove 
vel ike teme k o j a vas j e i danas ovdje sabrala da studirate, da razmišl jate 
0 na jvećo j stvarnosti , o k o j o j ovise mnoge druge stvarnosti , a to je obite l j . 
Z a t o p o z d r a v l j a m ovu L je tnu školu, p o z d r a v l j a m sve sudionike, sve vas 
ovdje prisutne i želim, eto, zazvat i t im p r v i m susretom Bož j i blagoslov 
n a vaš rad, n a vaše razmišl jan je i n a vaše za jedništvo. S igurno je obitel j 
u centru pažnje , i ona m o r a uvi jek biti u centru pažnje C r k v e . V i ovdje 
razmišl jate o obitel j i u svjetlu v jere C r k v e i misl im da j e to vaš poziv 
1 uopće poziv ovoga Inst i tuta , da našoj C r k v i n a ovom tlu i u našem 
hrvatskom narodu neprestano pali pred savješću svjetlo Bož j ih misli o obi 
telji , a isto t a k o da traži načine i metode k a k o da progovori suvremenom 
čovjeku o t o m B o ž j e m svjetlu, i t a k o pokuša, k o l i k o j e to do nas, l i ječiti 
toga bolesnika, suvremenu obi te l j . 

J a se uvi jek v r a ć a m n a onu svoju misao ko ju često naglašavam i mis
lim da je ona f u n d a m e n t a l n a : da mi o svim l judskim problemima i o svim 
l judskim fenomenima ne m o ž e m o posve ispravno, istinski govorit i , a k o se 
zaista ne udubimo u Bož je misli što ih Bog ima o čovjeku. I j a sam u v 
jeren da je z a svakoga od nas čov jek sam p o sebi, k a o stvarnost t a k o pun 
pi tan ja i t a k o pun ta jni da mi n a sva t a p i t a n j a ne možemo naći odgovor 
samo u l judskim misl ima. Č o v j e k j e t a k o vel ik da on sam sebe ne može 
protumači t i , nego nas tumači Bog . Z a t o mi o obitel j i , mislim, ne možemo 
uopće ispravno govorit i , nit i j e definirat i , niti j o j pokazat i putove bez 
svjet la Bož je ri ječi . I a k o uđemo u Sve to Pismo, onda će nam se otkr ivat i 
u postepenosti , a B o g je uvi jek božanski pedagog, ko j i j e uvi jek postepe-
nošću o b j a v l j i v a o svoje misli o čovjeku i o obitel j i . A k o uzmemo S v e t o 
Pismo, onda ćemo ipak vidjet i k a k o je izrasla ta misao B o ž j e svjetlosti u 
N o v o m zav je tu i k a k o je C r k v a od početka , uvođena D u h o m Svet im u 
svu istinu, t a k o u istinu o čovjeku i o obitel j i , eto, nasto ja la razumjeti 
B o ž j e nakane o obitel j i . Z a t o j e ona shvat i la da j e obitel j ipak neraskid-
l j ivo za jedništvo l jubavi , za jedništvo m u ž a i žene. Z a t o j e Isus ustvrdio 
z a to za jedništvo onu svoju r i ječ : »Što j e B o g svezao, čov jek neka ne ras
tav l ja .« 
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D a li u suvremenom svijetu vri jedi ta ri ječ? I m a li u suvremenom 
mental i tetu mjesta z a tu B o ž j u koncepci ju toga zajedništva? Mnogi se p i 
ta ju , neki čak i sumnjaju, a mislim d a je naše — i to iz obveze ko ju i m a 
m o prema B o ž j o j ri ječi — da naglasimo i danas tu misao Bož ju , da je 
obitel j neraskidl j ivo za jedništvo l jubavi , l jubavi između muža i žene. S toga 
i mi danas m o r a m o naglašavat i nerazrješivost te l jubavi j e r to izvire baš 
iz naravi l jubavi . Suvremenom čovjeku trebalo bi uvi jek tumačit i određene 
B o ž j e misli i p o j a v e : što je l jubav, što je sloboda, j e r to su dvi je stvarnosti , 
dva ve l ika sadrža ja , ko j i tek ispravnim tumačenjem dobivaju svoju pravu 
sadržajnost . T a k o bi t rebalo razjasnit i i što je l jubav u obitel j i , da se ne 
bismo m o ž d a dali zamagl i t i k r iv im shvaćanj ima, k o j a danas preplavl ju ju 
svi jet . T o l i k o kr iv ih misli , to l iko kr iv ih f i lozof i ja , to l iko često puta bl ješ
tavih hipoteza iskrivl juju i zamagl ju ju B o ž j e svjet lo u l judskim mislima i u 
l judskim savjest ima! J a mislim da j e u suvremenom svijetu t o jedini li jek 
da spašavamo obitel j u njezinu zajedništvu, u njezinu jedinstvu i da nagla
šavamo tu stalnu B o ž j u misao i riječ da je obitel j nerazr ješ iva l jubav. 

N o što još t rebamo naglašavat i? Dos to jans tvo čov jeka u to j obitel jskoj 
l jubavi ! A misl im da bi t rebalo naglasiti i dosto janstvo seksualnosti, jer ona 
j e povezana s obitel jskim ž ivotom. M i smo svjedoci silaženja, skl izanja u 
pomutn ju . A k o , naime, čov ječanstvo izgubi tu Bož ju ori jentaci ju o čovjeku, 
a k o zaboravi B o ž j e odgovore n a p i tan ja o čovjeku i a k o zaboravi Bož je 
tumačenje ta jne čov jeka , n jegova smisla i njegove konačne svrhe, onda su 
otvorena v r a t a svim subjekt iv izmima i svim relat ivizmima, onda se sigurno 
silazi u anarhi ju , a t o uvi jek znači u degradaci ju čov jeka . Misl im da bi da
nas napose t reba lo protumači t i , opet u svjetlu B o ž j e misli, tu, rekao bih, 
ta jnu seksualnosti, misteri j seksualnosti. Š to j e ta l judska seksualnost? K o j i 
je njezin smisao? I m a li ona neko više osmišl jenje i može li ona također 
biti uspinjanje č o v j e k a i svjedočenje s tvarne čov jekove l jubavi ili to t a k o 
đer može bit i propast samoga čov jeka , a prema tome i propast obitel j i? 
I tu bismo se moral i opet vrat i t i i potraži t i punom otvorenošću što C r k v a 
o tome misli . Što C r k v a misli o tome danas? I što ona danas govori o to j 
ta jn i seksualnosti? 

Sv jedoci smo shvaćanja , a prema tome i ž ivota , po kome bi zapravo 
seksualnost t rebala da bude mogućnost čov jeka da sebi pruži što više z a 
bave , uži tka , neke radosti , i da bi zapravo ona trebala da bude moguć
nost da čov jek na ovom svijetu doživi što više neke svoje sreće. Ali to j e 
samo os jetna sreća. J e li to zaista smisao seksualnosti? Propovi jeda se slo
bodna l jubav, govori se da bi t rebalo nekako korigirat i , možda čak i uki
nuti šestu i devetu Bož ju zapovi jed. Jučer ste mogli pročitat i u »Vjesniku« 
kra t ku recenzi ju jedne knj ige k o j a predviđa, sociološki promatra jući obitel j 
u njezinu sadašnjem stanju u I ta l i j i , da će ta l i janska obitel j postati sve bur
n i j a za jednica . Zašto? Z a t o j e r žena želi bit i sve s lobodni ja! J e r ona želi da 
tumači svoje seksualne zaht jeve samo po zakonu zal jubl jenosti i, prema 
tome, a k o se zal jubi u nekoga drugoga, smatra da j e s lobodno da s njim 
doživ l java seksualnu radost . D a k l e , dolazimo u pomutnju, a kad se po-
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mute ti temel jni p o j m o v i , od k o g a o n d a m o ž e m o očekivat i put obnove? 
P o n o v n o je p o t r e b n o naglasit i p u n o m jasnoćom i odlučnošću nauku » H u -
manae v i t a e « ! 

Č u d n o j e d a se iz laskom te encikl ike uzvi t la la to l ika bura u krilu sa
me K a t o l i č k e C r k v e i da se čulo to l iko otvorenih kr i t ika , to l iko otvorenih 
pr igovora i s k a t e d r a i s televizi jskih ekrana. Č a k se svećenik usudio preko 
televizi je u j edno j zemlj i pozvat i P a p u da odstupi jer da ne shvaća naše 
vr i jeme, j e r je prestar z a suvremeni svi jet ! Z a ko j ih desetak godina, k a d 
čov ječans tvo uvidi što znači s talno napadat i misteri j l judske naravi i do 
k a k v i h se degradaci ja dolazi , m o ž d a će tek o n d a l judi početi uviđati (a 
ozbi l jn i l judi to već i danas uviđa ju) da j e u enciklici H u m a n a e vi tae ipak 
pružen li jek z a suvremenu obitel j i za suvremeno čovječanstvo i da su n a 
čela k o j a su ondje dana ipak temelj n a ko j i se može postavit i l judska obi
te l j , da se izli ječi od rak-rane brutalnoga egoizma, seksualnosti kr ivog shva
ć a n j a i kr ivog živl jen ja , da se izli ječi od kr ivog p o j m a l jubavi . L jubav j e , 
naime, uvi jek ž ivotvorna , silna samo onda k a d j e svjedočena potpunim da
r ivanjem samoga sebe. 

L j u b a v , sloboda i kr iž , to su tri stvarnosti ko je se između sebe veoma 
povezuju. Slobodi j e smisao da se pozi t ivno opredijel i za l jubav. A smisao 
je l jubavi da se potpuno žr tvu je i da se potpuno daje. I j a mislim da se to 
u obitel j i mora ostvarit i da bi ona ostvari la svoj smisao te da bi najviše 
poslužila ta jni čov jeka , jer j e odnos č o v j e k a i obitel j i uvi jek recipročan. 
Obi te l j rađa čov jeka , a čov jek s tvara obi te l j . K v a l i t e t a obitel j i s tvara k v a 
litetu čov jeka , kva l i te ta č o v j e k a s tvara kval i te tu obitel j i . Z a t o j e b i tno 
čime se ta j čov jek hrani , što rasvjet l ju je n jegov razum i što vodi njegovu 
savjest. Z a t o je bi tno od čega ta j čov jek živi , j e r mi č o v j e k a ipak ne m o 
žemo riješiti samo kemi jskim f o r m u l a m a i samo nekim psihološkim tvrd
n jama, niti sociološkim konsta tac i jama. Č o v j e k j e ipak neshvat l j iv i neiz
l ječiv ako ga ne li ječi milost , a to znači B o ž j a prisutnost u obitel j i . I m a li 
živi Bog nešto reći u obitel j i? I m a li on mjesta u obitel j i? I m a j u li njegovi 
zakoni svoj smisao za ž ivot u obitel j i? Z a t o za jedništvo l jubavi muža i 
žene ne može bit i za jedništvo dva ju egoizama, nego, a k o j e s tvarno ostva
rena l jubav, onda će je uvi jek davat i j edno drugome, ali će j e dati i dru
gima. Z a t o j e misteri j obitel j i u tome da bude izvor ž ivota . 

J a sam jedanput čuo jedan razgovor (bio sam svjedok) između muža 
i žene, gdje j e žena rekla mužu tri puta , o n a k o stupnjevito, u gradaci j i , u 
k l i m a k s u : » M r z i m te, mrz im te, mrz im te !« I n ikad nisam čuo takvu v i b 
raci ju mržnje k a o što sam tada čuo vibraci ju mržn je u to j ri ječi žene, k o j a 
j e ispovjedila svoju mržnju . D r h t a l a je svaka žil ica njezina bića u to j r i 
ječ i »mrzim t e « . R a z m i š l j a o sam — k a k o j e to počelo. A počelo je s l ju
bavl ju . Govor i l i su j edno drugome da se j a k o vole , da se l jube. O n je n jo j 
govorio da j e l jubi . A što je zapravo bilo u to j l jubavi? U n jo j je t i t rao 
egoizam. I t a se žena osjetila silno ponižena i izrabl jena brutalnim muškim 
egoizmom. O n je , naime, shvat io l jubav k a o da j e to samo sebično zado-
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vol jenje njegove strasti i za to j e bezobzirno zaht i jevao samo to . U ženi je 
to stvori lo t a k v o raspoloženje da j e ona njemu uzvrat i la mržn jom i drhtala 
je ci jelim bićem k a d mu j e to ispovjedila. 

Nisu li danas svi jet i čov ječanstvo zaraženi t a k v o m vrstom l jubavi , 
k o j a ni je ništa drugo negoli požuda t i jela? A t o j e daleko od l jubavi ! M i 
m o r a m o opet otkr i t i obitel j i da j e n jezina vel ič ina zapravo u služenju dru
gima. I a k o propovi j edamo da j e to osnovni zakon Evanđe l j a — žrtvovat i 
se za drugoga, ž iv jet i z a drugoga tako da sebe darujemo za život drugoga 
— onda dolazimo u kontradikc i ju , a k o i u C r k v i nalazimo hipoteze koje 
z a p r a v o uče m u ž a i ženu da žive egoistički te da ta j egoizam nazivaju 
l jubav. Z a t o j e obitel j z a p r a v o središte problema što će bi t i s čovječan
stvom, što će biti s C r k v o m . Obi te l j j e t a k l jučna t o č k a ! M o r a m o nužno 
posvetit i vel iku pažnju to j obitel j i , ali j e ne možemo li ječiti kapitulaci jom 
pred duhom svi jeta , ne m o ž e m o j e l i ječiti kapi tulac i jom pred seksualnom 
raspuštenošću suvremenog svi jeta, kod ko je se to l iko govori o emancipaci j i 
i slobodi žene da ona sve više postaje samo roba na tržištu. M i možemo 
li ječiti obitel j u suvremenom svijetu opet samo istinom. Postoj i li ta istina? 
U mental i tetu svi jeta ne postoj i apsolutna istina, i uvi jek se ponavl ja , pa i 
danas, ono P i l a t o v o epikure jsko p i tan je : što j e istina? I da li zapravo 
uopće postoj i n e k a ist ina osim konkretne ugodnosti moga ž ivotnoga tre
nutka? O s i m interesa moje ž ivotne stvarnosti? A istina ipak postoj i . Z a 
p a m t i m o : p r v a , apsolutna istina ni je mr tv i Bog, nego živi Bog, ne krivi b o 
govi, nego pravi Bog. K r i v i bogovi to su svi oni bogovi ko je čovjek stvara 
p o svoj im subjekt ivnim raspoloženj ima, k a o što su i pogani stvarali svoje 
bogove : j edan je t rebao da bude zašt i tnik krađe, drugi zaštitnik pi janstva, 
treći zašt i tnik bludnosti i td. L judi su stvaral i bogove da bi ti bogovi zašti
t i l i n j ihove težnje . A živi Bog je osloboditel j ! I mi moramo govoriti č o v 
j eku kroz Boga , m o r a m o shvatit i čov jeka po Bogu, m o r a m o otkr ivat i ta jnu 
č o v j e k a po ta jni B o ž j o j . T o se sve onda odnosi i n a obite l j . 

Š to god se odnosi na čov jeka , odnosi se i na obite l j . M o r a m o opet n a 
glasiti da j e živi B o g temel j ž ivota i da Bog m o r a biti prisutan u obitel j i . 
A k o p a k on nije prisutan u obitel jskoj l jubavi , onda smo po zakonu te naše 
ranjene l judskosti uvi jek skloni da skližemo, j e r smo ranjeni stvarnošću 
istočnoga gri jeha. Z a t o , gdje god ne nastupa Bog, gdje Bog ne li ječi, gdje 
B o g ne zahvaća , t a m o uvi jek prev ladava sebičnost, egoizam, mi uvi jek p o 
sta jemo žr tve samih sebe. Z a t o n a m je Isus rekao da će nas istina oslobo
diti . S a m o nas ona može osloboditi . Č o v j e k j e samo onda slobodan kada 
Bogu kaže » d a « . I to je bi lo napisano na jednom panou. A reći Bogu »da« 
znači spoznati i ostvari t i istinu o samome sebi. R e ć i Bogu »da« znači prih
vat i t i i ostvari t i B o ž j u misao i Bož j i nacr t o samome sebi. I to je zapravo 
put l judske veličine, to j e put zdrav l j a obitel j i . Ego izam uvi jek kaže Bogu 
»ne« . 

Z a t o načela C r k v e , k a k o ih tumači uči tel js tvo C r k v e , pa, prema tome, 
i enc ik l ika » H u m a n a e vi tae« imaju svoju nenadoknadivu vri jednost kao 
l i jek, k a o svjet lo, k a o putokaz , k a o or i jentac i ja i k a o zakon. D a n a s ljudi 

542 



ne vole r i ječ zakon . Al i zakon, ta j B o ž j i zakon, zapravo je o tkr ivan je is
tine, l judske istine, k a k o ona jest zamišl jena i k a k o će biti ostvarena samo 
po to j B o ž j o j misli . Z a t o nam treba jasnih načela, otvorenih i jasnih nas
tupa. N o m o r a m o naći i nač ina k a k o da čovjeku priopćimo tu jasnu istinu, 
premda z n a m o da je s jeme ri ječi Bož je bačeno, kaže Isus, zapravo i na 
tvrdu zeml ju , n a kamen, n a put i k o r o v . Ali naša je dužnost navi ještati 
istinu. I uvi jek će se naći obitel j i ko je će tu istinu svjedočiti . I m a ih i danas. 
Vi ste svjedoci , vi znate da ima tih obitel j i ko je žive Bož ju istinu, k o j e se 
uz ci jenu vel ike l jubavi , osvjedočene žr tvom i kr ižem, slobodno opredje
l juju z a B o ž j u vol ju , ostvaruju j e i ž ive za nju. Znate i to da su to z a 
p r a v o radosne obitel j i , da su one nada. 

M i na Nadbi s ku pskom duhovnom stolu t raž imo i dobivamo izvještaje 
iz svih naših župa cijele nadbiskupi je . T o je pri l ično vel iko područje, ono 
zahvaća velik dio H r v a t s k e , pa prema tome i vel iki dio hrvatskoga na
roda. Što spoznajemo? Što nam te bro jke govore? A k o bi ovisilo samo o 
tim našim b r o j k a m a , što ih mi p r i m a m o s naših područ ja , onda možemo 
s tugom, ali opet govoreći istinu, konstat i rat i da naš narod u nekim k r a 
j ev ima izumire. I ako se t a k a v proces nastavi , bo j im se da će svršetak 
ovog tisućl jeća biti i svršetak ž ivota u t im kra jev ima. Čist im biološkim 
procesom, ko j i , d a k a k o , pospješuju i uvjetuju mnoge druge nedaće. Al i , 
eto, činjenica j e da mi iz mnogih dekanata naše nadbiskupi je stalno dobi
v a m o izvješta je da j e više mrtv ih nego rođenih. Čin jenica j e da j e smrt j ača 
od ž i v o t a ! 

Čini se da su n e k a k o i svećenici postali umorni . Više im se ne da zah
vaćat i u ta j problem niti n a propovjedaonic i , niti u zaručničkim poukama, 
a bo j im se da nit i u ispovjedaonici , j e r su možda kapitul iral i pred nekim 
ide jama da se t o pi tan je ne postavl ja . I sada, k a d sam z a vri jeme potvrde 
hodao po nekim našim kra jev ima i župama, govoril i su mi da se u nekim 
selima u mnogim k u ć a m a nalaze još samo starci , da su mnoge kuće već 
zabi jene čav l ima. N e m a nikoga! I mi smo svjedoci tog s tvarno tragičnog 
umiranja . Što m o ž e m o tu učiniti? 

S jedne se strane os jećamo nemoćni j e r bro jni uvjet i ut ječu na sve t o : 
ta raseljenost, t a s talna t jeskoba, nesigurnost, neizvjesnost, neka apat i ja , 
tupost k o j a sve više zahvaća , k a o da se više ne želi živjet i , kao da nam 
više ni je stalo z a ž ivot . K a k o opet podići opt imizam života? Čini se da 
t reba p o n o v n o zapal i t i što j e više moguće t o svjet lo, svjet lo l judskog smi
sla u onoj konačno j perspektivi B o ž j e misli, što je čovjek. K a k o sada izli
ječi t i situaci ju? D a k a k o , to ni je lak posao. I svećenici ko j i se suočuju s tim 
prob lemima sa svim srcem i sa svom savješću osjećaju k a k o j e to silna bor 
ba, k a k o je to teška borba , k a k o je silno snažno sve ono nepri jatel jsko što 
se suprots tavl ja samome čovjeku, što gazi samoga čov jeka , i k a k o je silno 
bahato , naduto, j a k o to što mrvi obi te l j . I onda postoji opasnost da i sve
ćenik posumnja k a o Petar n a v a l o v i m a te da počne nekako napuštati bor
bu, povlači t i se. N a š e j e , sigurno, pal i t i ist inu: jasnu, čvrstu, ž ivotvornu. 
Bez istine n e m a oslobođenja od zla . B e z nje nema obraćenja i zato mi mo
r a m o neprestano ponavl ja t i ta j poz iv n a obraćenje . 
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Z a t o j e vr lo važan odgoj mladih. J a mislim da j e to fundamentalno. 
K a k o će svećenici bar onima mladima, ko je sabiru oko sebe, koj i se okup
l ja ju oko njih, pokaza t i put da sazri ju z a istinsku, obitel jsku l jubav? K a k o 
će ih oduševiti za mladenačku nevinost? K a k o će ih oduševiti za misteri j 
seksualnosti, da oni s poštovanjem uvide ta jnu seksualnosti i da ne budu 
žrtve energije k o j a je izašla iz svojih granica i k o j a postaje razorna? Sa 
seksualnošću je nešto sl ično k a o i sa svim energi jama svi jeta. D o k su one 
uokvirene u stanovitu zakonitost , dotle mogu v e o m a dobro služiti čovjeku. 
N o k a d a te energije izađu iz te zakonitost i , uvi jek su rušilačke, uvijek su 
smrtonosne. T a k o i misteri j seksualnosti može biti smrtonosan. I pokopao 
je mnoge c ivi l izaci je u povi jesti , p a će i ovu pokopat i , a k o t a k o nastavi. 

K a k o mlade oduševiti z a nevinost, da se pr iprave za onu stvarnu 
l jubav? Misl im da j e to kl jučni problem, da tu t reba početi . K a k o ih onda 
spremiti za b r a k ? A k o smo ih — govorim o onima s k o j i m a možemo ra
diti, ko j i n a m dolaze — oduševili z a tu l jepotu nevina ž ivota , onda ćemo 
ih lakše pr ipravi t i za l jepotu prave bračne l jubavi . Al i a k o smo im bili ne
k a k o lažno milosrdni, p a smo mahnuli rukom — ni je to ništa što Bog 
govori k a d k a ž e : » N e sagriješi b ludno!« i ka d govor i : » T k o pogleda ženu 
s požudom, već je učinio prel jub!« — a k o im ovdje budemo neistiniti, ako 
ih tu ne dovedemo na pravi put, onda ćemo uzalud govorit i o reformi 
obitel j i . 

E v a n đ e l j e uvi jek traži potpuno srce čov jeka , ali Bog neće da to bude 
prepušteno l judskoj moći nego t o traži snagom svoje milosti . M i smo zabo
ravil i da j e Isus r e k a o : »Bez mene ne možete ništa učini t i« , da se zapravo 
u kra l jevstvu duše B o g nalazi n a svom području, te da mi u tom kra l jev
stvu duše bez B o g a ništa ne m o ž e m o učiniti . N i š t a ne možemo učiniti bez 
milosti , bez struje Bož je , k o j a mora biti ukopčana u tu dinamiku l judskoga 
ž i v o t a : ništa ne možemo učiniti bez milosti ! A z n a m o li da te milosne 
struje našega bića nema bez moli tve? J e s m o li mlade naučil i molit i? O n d a 
ćemo i n j ihove buduće obitel j i naučiti mol i t i ! 

N a k r i z m a m a razgovaram s djecom (a njih ima poneki put na sto
t ine) o B o ž j i m ist inama, pa im k a ž e m : »Sad ćete mi odgovorit i na pi 
tanje , na k o j e sigurno svi znate odgovor . Ali morate biti iskreni, pošteni!« 
O n d a im ve l im: » N e k a dignu ruke ona d jeca u či j im se obitel j ima za jed
nički , glasno moli Bog. M o ž d a ne baš svaki dan, ali bar ko j i puta na t je
dan!« I znate li ko l iko je djece, m o ž d a od dvi je stotine njih, znalo dići 
ruke? Petero , šestero! T o j e znak da u našim obi te l j ima nema molitve. A k o 
p a k nema mol i tve , k a k o se možemo nadat i da će tu biti kršćanskog života? 
Zato , na jveća j e p r a k t i č n a zadaća pastora la na tom području da svećenici 
nauče l jude moli t i . 

I m a jedna silna napast k o j a je z a p r a v o iskl jučila moli tvu iz obitel j i . 
T o su televizi ja i radio, to je i zaposlenost oca i ma jke , a to je i ta podvo
jenost generaci ja u obitel j i , stari i mladi . A sve j e to — ta podvojenost , 
ta borba, ta j sukob — od ovoga svi jeta, to ni je od D u h a Božjega. Duh 
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Sveti u jedinjuje . P a k a k o onda da D u h Svet i ne bi mogao ujediniti u jednu 
zajednicu l jubavi i mol i tve? I v jere? A k o postoj i neki sukob, onda ta j 
sukob ima izvore negdje drugdje, a ne u Duhu Svetom. T o se sve t a k o 
veže j edno s drugim i ja bih iskreno rekao da se u problematiku obitel j i 
silno upliće i p r o b l e m a t i k a svećenika. 

K a k o će svećenik učiti molit i a k o sam ne moli? K a k o će voditi č o v 
j e k a u dubine Bož je , u dubine samoga čov jeka , ko je su otkr ivene Bož j im 
mis l ima i r i ječ ima, ako on sam nije čov jek B o ž j e blizine i dubine, ako on 
sam ne živi u t o m B o ž j e m svjetlu, ko je je jedini l i jek svi jeta? O v a j svi jet 
može bit i l i jep samo nadsvi jetom. N e ć e ga izli ječiti n i k a k v a psihologi ja, 
nit i sociologi ja bez milosti . K a k o će svećenik oduševl javati za l jepotu čis
toga srca, a k o m o ž d a sam nema čisto srce? K a k o će shvatit i propovi jed 
n a gori i k a k o će oduševl javat i z a nju a k o sam ne medit ira duh te p r o p o 
vi jedi? 

Ht j e l i mi to ili ne, K r i s t je t a k o ht io da u zajedništvu crkvene ob i 
tel j i , u t o m vel ikom zajedništvu B o ž j e djece, budu ti osobni znakovi B o ž j e 
prisutnosti , Bož jega d je lovanja , Bož jega dar ivan ja u milosti i u ri ječi, a to 
je svećenik. H t i o ili ne ht io , on j e zapečaćen B o ž j i m z n a k o m da bude svje
dok Bož je ri ječi i da bude djelitel j n jegove milosti . I to njega povlači u ta j 
Bož j i misteri j i u misteri j čov jeka . I a k o on živi ta j svoj misteri j Bož jega 
znaka , Bož je prisutnosti , Bož jega d je lovanja , onda je on l i jek. O n d a će 
on znati i opet probudit i naše obitel j i , l i ječiti ih, čuvati , vodit i ih. Os lan ja 
li se na njega čov jek kršćanin, oslonit će se n a nj i o tac i m a j k a . 

K a d j e u H o l a n d i j i b i la ona z b r k a o k o biskupa Simonisa, onda sam 
či tao reportažu jednoga ta l i janskoga novinara , ko j i j e bio sam gore u H o 
landi j i . I sp i t ivao j e jednu studenticu što ona misli o nekim stvarima. O n a 
mu je rek la : » P a znate , mi diskut iramo ci jele noći i u jutro se prazni v r a 
ć a m o kući . Zašto? J e r često u t im l judskim diskusi jama nedostaje B o ž j a 
dimenzi ja . S a m o j e B o g može ispuniti . Često puta mi izmjenju jemo svoje 
l judske misli m i m o B o ž j e misli. Z a t o osta jemo prazni .« 

T o j isto j s tudentic i jedan je svećenik t u m a č i o k a k o je on odabrao sa
mo svećeništvo, a ne i cel ibat . O n a mu je odgovor i la : » J a sam mislila da 
ste vi odabral i Boga .« H t j e l a mu j e t ime reć i : Znač i , k a d ste vi to t a k o 
odijelil i , onda niste odabral i B o g a . D a ste, naime, odabral i Boga , bili biste 
se njemu sasvim dali . I cijeli biste mu se dali . A k a d j e ta j novinar p i tao 
jednoga oca obitel j i što misli o t o m novom biskupu Simonisu, onda j e ta j 
o tac obitel j i r e k a o : »Sada bar znam da će ta j biskup biti sa m no m prot iv 
mojega župnika , ko j i m o j o j 15-godišnjo j kćerki savjetuje pilulu.« 

T o sam j a č i tao i mislim da je to onaj novinar istinito zapisao. B i l o 
je to izneseno u » C i t t a n u o v a « . Vidi te do k a k v i h mi stvari dolazimo! M i 
slim da je svećenik z a p r a v o problem, a a k o on postane problem, onda će 
postat i problem i čov jek uopće, postat će problem i obite l j . Ali ako sve
ćenik u župi stoji na čvrstom temelju Bož je ri ječi , nauke C r k v e , i a k o tu 
ri ječ svom l jubavl ju , svom strpl j ivošću, svom dobrotom i svom velikoduš-
nošću stalno drobi k a o m a j k a kruh djeci te hrani istinom one ko je vodi 
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— i malene, i mlade, i očeve i m a j k e — onda će sigurno biti odjeka te 
B o ž j e ri ječi . Is t ina j e , naime, da t a B o ž j a ri ječ donosi ploda, jer je Isus 
rekao da donosi stostruki plod u svakom dobrom srcu u ko je je položena. 

E t o , dopustili ste mi da k a ž e m svoje misli i neke svoje preokupaci je 
u vezi sa svom t o m problemat ikom. V i ćete o n jo j sigurno opširnije raz
mišl jati i studioznije u nju ulazit i u toku ovih dana svoje L je tne škole. 
Al i mislim da sam te neke misli m o r a o naglasiti po svojo j savjesti i po od
govornosti pred B o g o m te da svi m o r a m o biti svjesni svoje odgovornosti 
pred B o g o m k a d govor imo, što govorimo, k a d pišemo i što pišemo, kakve 
misli da jemo, k a k o h r a n i m o l jude, k a k o hranimo i naše obitel j i . T o je 
zaht j ev C r k v e , odgovorne Isusu Kr is tu za spasenje l judi, to je Bož j i zah
t jev da naše obitel j i budu hranjene istinom. Is t inom o Bogu, istinom o 
čovjeku, istinom o C r k v i , istinom o sakramentima, istinom o Kr is tovu 
o t k u p l j e n j u , i s t inom o milost i t reba ta j B o ž j i svi jet spustiti u ta j mali svijet 
obi te l j i . I opet podizat i dosto janstvo i ci jenu žene m a j k e ! 

J u č e r j e b i la k o d mene j edna skupina Amer ikanaca — nešto original
nih A m e r i k a n a c a , a nešto naših H r v a t a isel jenika. P a ka d su se predstav
l ja l i p o z v a n j i m a , a b i lo j e tu intelektualaca, profesora, onda su mi pred
stavili i jednu mladu gospodu. R e k l i su: ona je učitel j ica, ali ne radi u svo
j o j struci, o n a j e u obitel j i . B i lo je to rečeno n e k a k o k a o da je ona malo 
podci jen jena š to ne radi u svo jo j struci. Al i ona je odmah prosvjedovala 
i r e k l a : » Z a r j e to malen posao odgajat i djecu?« 

Vidi te , danas j e t a k a v mental i tet , ko j i se i umjetno podržava i nagla
šava — emancipac i ja žene. O n a m o r a biti emancipirana, oslobođena, a da 
b i bi la što bol je emancipirana, m o r a imati svoj novac . D a bi p a k imala 
s v o j novac , m o r a imati svoju struku i raditi svoj posao. T o sve može biti 
u gran icama istine i dobra , potrebno i zgodno, no j a mislim da bi trebalo 
naglašavat i da žena zapravo daje mnogo više i čovječanstvu i Bogu kad 
odga ja č o v j e k a nego kad obl ikuje neku materi ju . Prob lem je obitel j i za
p r a v o u tom hoće li društvo doći do takvog stanja da bi moglo tako n a 
graditi oca z a njegov rad da on može zaista biti ekonomski temelj svoje 
obite l j i , a d a ta obitel j ima ma jku u svom središtu i da ona odga ja djecu. 

Mis l im da l judska psihologi ja zaht i jeva m a j ku , da zaht i jeva materin
s tvo i d a se čov jek abnormalno odgaja bez toga. D a mi dolazimo u psi
hički poremećeni svijet , to je istina. D a psihi jatri imaju sve više posla, i 
to j e ist ina. D a čov jek b iva sve više smušen u svo jo j glavi , to j e također 
istina. Poremećen j e u svom srcu i u svojo j savjesti j e r ni je rastao u nor 
maln im uv je t ima ž ivota . A normalni uvjet ž ivota jest to da ga nešto grije, 
d a ga nešto stalno rasvjet l ju je , da ima neko vodstvo i da u njegov rast 
nešto preli je iz svoje punine. A t k o je to? T o j e m a j k a u obitel j i . O n a 
osigurava prisutnost stalne topline, stalnoga svjetla, stalne dobrote, stalne 
punine, k o j a iz svoga srca iz l i jeva u srca djece. Z a t o n a m toga treba. 
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B l a g o p o k o j n i kardinal S tepinac je rekao u jednom razgovoru da j e za 
narod m n o g o v e ć a tragedi ja a k o padne žena nego a k o padne muškarac . I 
rekao j e : » J a sam uvjeren : ako j e u obitel j i dobra m a j k a , muž može biti 
m o ž d a i malo izgubljen — ona će ga dovesti n a pravi put i spasiti djecu. 
N o a k o u obitel j i nema dobre ma jke , obično će tu m a l o pomoći dobar 
otac .« E t o , to su ta p i tan ja , te brige. M i to sociološki možemo konstat irat i , 
ali k a k o t o l i ječit i? Mis l im da bez milosti i bez Bož je ri ječi ne možemo. 

S t im misl ima j a v a m želim pun Bož j i blagoslov u vašem radu, u va 
šem nasto jan ju . P a neka to , možda , izgleda k a o gorušično zrno, no neka to 
gorušično z r n o raste. T a j je Bož j i način z a nas uvi jek paradoksalan. D o k 
mi uvi jek žel imo nastupati s vel ikim potresima, s vel ikim grml javinama, s 
ve l ik im nastupima i misl imo t a k o stvarat i neku revoluci ju u svijetu, dotle 
B o g s tvara revoluci ju svi jeta počimajući u tišini, s malenim sjemenom. 

I što j e manje i što j e j ednostavni je nego rođenje d jeteta u Betlehemu 
i ona šutl j iva smrt n a kr ižu, i ona dvanaestorica r ibara, ko j i su trebali da 
raznesu vatru č i tavom zeml jom? Što hoćete manje? P a ipak, mi znamo da 
j e iz toga maloga izraslo to l iko velikih, divnih stvari kra l jevstva Bož jega 
u to l ik im dušama i u o v o j povi jesti i u svi jetu. T a k o j e i ova j vaš Inst i tut 
i ova j vaš susret ovdje malobro jan , ali bi t će blagoslovl jen. J a sam uvjeren 
da svi imate o t v o r e n o srce za B o ž j u r i ječ i da želite zaista spašavati č o v 
jeka i spašavati obitel j ist inom B o ž j o m i B o ž j o m milošću. I neka t a k o 
bude! H v a l a v a m l i jepa! 
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